

Møde den: 5. december 2022 kl. 13.00 – 14.45
Arbejds miljøgruppemøde Campus

REFERAT

Til stede:

Formænd: John Jensen (JJE), Flemming Skov (FS)

Arbejds miljørepræsentanter: Lise Lauridsen (ILL), Ane Kjeldgaard (AK), Rasmus Due Nielsen (RDN)

Arbejds miljølederrepræsentanter: Christian Kjær (CKJ), Per Andersen (PEAN), Claus Lunde Pedersen (CLP)

Daglig Arbejds miljøleder og referent: Else Vihlborg Staalsen (EVS)

Fraværende: Tina Houlborg (TH), Marlene Venø Skjærbæk (MVS)

— Dagsorden

1. Godkendelse af dagsorden
2. Indflytning Aarhus – opfølging
3. Beredskabet på Campus
4. Opfølging på diverse emner inkl. udeståender på fysisk APV
 - a. Oversigten udsendt tidligere
 - b. Ny arbejds miljødrøftelse vedlagt (inkl. mit første forsøg på overblik over, hvad der skal ændres af guides og procedurer)
 - c. Fysisk APV spot måling for 1110 og 1120
 - d. Fysisk APV spot måling planlægges for 1130 og 1131
5. Psykisk APV/Trivsel
6. Arbejdsulykker og nærvedulykker i perioden
 - a. En skade uden fravær (vedlagt)
7. Supplerende arbejds miljøuddannelse/kompetenceudvikling
 - a. Hjerte/lungekurset (også på opfølgingslisten)
8. Eventuelt/Hvem orienterer på kommende tjenestestedsmøde?

Institut for Ecoscience,
Campus

Else Vihlborg Staalsen

Dato: 6. dec. 2022

—
Side 1/6

— **1. Godkendelse af dagsorden**

Dagsorden blev godkendt.

— **2. Indflytning Aarhus**

Vi har fortsat hængepartier efter indflytning, men der arbejdes på at få det klaret. Til Påskehøjgård er der ordret ny port, som skal isættes, så isolering af værksted kan blive god nok. Oprydning fra Silkeborg og Kalø af frysevarer pågår. Frysecontainere er sat op, og den sikkerhedsmæssige del er på vej (hovedafbryder og sikkerhedsanordning). Der skal være pallereoler i containerne, der var usikkerhed, om disse var sat op, eller de var på vej. Det undersøges. Når dette er på plads, kan vi tømme fra Silkeborg og Kalø (forventes inden jul).

Vi er stadig udfordret på plads – især på Påskehøjgård. PEA fortalte dog, at dykkerudstyr nu flyttes ind i egnet rum i stenkælderen snarest. Det vil give lidt ekstra

plads derude. PEA aftaler med Teis/Preben at få flyttet. Vi har desuden indkøbt reoler til lagerplads i 1135, men det lader vente på sig, da de nuværende brugere først skal rømme pladsen.

Det aftaltes, at vi skal have oprettet et Påskehøjgård-udvalg, som kan aftale den daglige drift og evt. udfordringer, der skal tages vare på. I udvalget skal indgå medarbejdere, der har deres daglige – eller næsten daglige gang på Påskehøjgård, dvs. fx Michael og Lars fra Land, Dennis fra Vand, desuden et par stykker mere fra Vand og evt. nogle fra Biologi. JJE tager kontakt og aftaler nærmere – sætter et opstartende møde op.

Tidligere blev det aftalt med BYG, at der ville blive indkaldt til møde i bygningsudvalg, hvor bl.a. JJE og FS skulle være med. Dette er endnu ikke sket. JJE rykker for afklaring. JJE får tilsendt diverse arbejdsmiljømæssige fokuspunkter, der er blevet listet efter SPOT måling for Land, så JJE har et overblik.

3. Beredskabet på Campus

Beredskabet blev diskuteret på sidste møde, der er siden blevet opsat skilt for samlingsplads for 1110 og 1120 (foran stenkælderen), og oversigterne er rettet til. ILL havde dog bemærket, at oversigten, der var blevet udarbejdet til 1120, var svær at "læse", fordi stenkælderen var tegnet på som en almindelig bygning (1121). EVS har forespurgt, om tegningen kunne gøres lidt mere klar, så man lettere kan se, der er tale om en kælder. Der mangler fortsat exit-skilte i alle vore bygninger, og noget brandudstyr er ikke forsvarligt sikret. Der følges op inden beredskabsøvelse. FS og JJE orienterer om filmen om beredskabet på kommende Land/Vand møder.

AU's beredskab (AKM) planlægger beredskabsøvelse for os i to tempi. Den ene med 1110 og 1120, den anden sammen med de andre bygninger i Biokæden. Øvelserne forventes forventes at ske i vinter efter aftale med AKM.

DRIFT overtager driften af vores hjertestartere. Den ene er placeret i 1110, den anden bliver placeret i 1131. DRIFT har selv en liggende, som bliver placeret ved indgangen i 1130. De sidste to er endnu ikke placeret, men det sker formentlig snart.

4. Opfølgning på diverse emner

Opfølgningslisten fra sidst blev meget kort gennemgået:

- Dykning i fjorde og arbejde på søer. *PEA og EVS har haft opfølgningsmøde 3. oktober (Teis og Jeppe i Roskilde). Det er aftalt, hvad der skal ske for at kunne opfylde betingelserne, og Teis har planlagt de sidste kurser og indkøb til at ske i vinter.*
- Arbejdsmiljømæssig gennemgang af lokaliteterne i Aarhus. *Listen for 1110 er tidligere udarbejdet. I 1120 var ILL og EVS rundt til lokaliteter stenkælder o.a. Rundgang i 1131 og 1130 er foretaget af MVS, JJE og EVS, og liste er udarbejdet med forskellige udeståender. Ansvarlige/kontakt er sat på ved indgangen til diverse lagerrum/laboratorier. Giv besked til EVS, hvis noget skal ændres. Vi planlægger mindst en årlig gennemgang af alle lokaliteter, når alt er på plads (EVS).*

- Fra arbejdsmiljødrøftelsen: Arbejdspladsbrugsanvisninger – kemisk APV. *Vurdering af arbejdsprocesserne. JJE tager initiativ til at få gang i denne proces. Der indkaldes til møde i februar. Hjælp kan hentes fra AU sikkerhedsrådgiver og/eller Roskilde (ENVS).*
- LAMU har besluttet:
Der skal som minimum være et gyldigt hjerte/lungeredning (HLR) – 4 timers førstehjælpkursus, så snart beredskabet ikke kan forventes fremme inden for normal tid – eller selve feltarbejdet udgør større risici.
Eksempelvis, når man arbejder fra båd eller befinder sig i et fjernt hjørne af verden/Danmark, eller i et fly. Institutleder eller viceinstitutleder kan afklare eventuelle tvivlsspørgsmål. Der afholdtes et enkelt kursus den 15. november (der var ikke tilslutning til mere). Det diskuteredes, om vi skal forsøge at afholde nyt kursus i det tidlige forår, for der bør være flere, der har brug for kurset. Det aftaltes, at FS/JJE fortæller om kurset på kommende mandags-/torsdagsmøder og siger, at interesserede lige kan give EVS besked, så vi evt. har en bruttoliste, der skal inviteres til kommende kursus. EVS har allerede 3 på interessentlisten. RDN var blandt deltagerne på årets kursus. Det var et rigtig godt kursus, som flere ville have rigtig god gavn af. Skal der evt. udpeges nogen, som bør tage kurset?
- Hvordan skal AMO se ud for Campus? Valg i starten af 2024. *Beslutninger om ændringer indgives i slutningen af 2023.*
- Forløbet omkring indflytning bør diskuteres – pros/cons. *Vi vil lave en positiv/negativ opsamlingsliste efterfølgende for læring på AU.*
- Sikkerhedsudstyr mangler i 1120 og udfordringer med mug i kølerum. *Mug-udfordringen er afhjulpet. Skiltning mangler fortsat, men det gør den i alle bygninger, så det følger vi op på samlet ✓.*
- Stinkskabe/sugeskabe: *Har vi nu en god føling med, om alt virker i de tidsrum, vi forventer, husker vi at tjekke sug 3 gange om året? Er der god dialog med DRIFT om det, eller har vi fortsat udfordringer? Har vi konstant udsug på CG med de radioaktive kilder og spritdepotet? (ILL/MVS). Følges op næste gang.*
- De nye energisparetiltag kan måske betyde, at vi ikke må være på kontorerne efter 17. på hverdage. *Vi er mere udfordret på slukning af ventilation etc. kl. 17.00. Der aftales møde med BYG samlet for vores mest presserende udeståender (JJE/FS) ✓.*
- Beredskabsøvelser i bygningen planlægges. *AKM kontaktes af EVS (se 3.).*
- Øverste etager i vores bygninger diskuteredes. Der rejstes spørgsmål, om de kunne benyttes som planlagt pga. størrelsen og loftshøjden. *Der er flyttet lidt rundt, og rummene benyttes minimalt lige nu. Vi skal måske finde en løsning, så dørene kan holdes åbne, når man er på kontoret, men lige p.t. er der for meget byggestøj på gangen. Arbejdstilsynet er kontaktet af AK, og de vil kigge på rummenes egnethed for kontorfaciliter, men først ved det almindelige tjek for besøg hos os ✓.*
- I storrumskontorer i 1330 har vi brug for at få flere kabelbakker op med strøm og IT-tilslutning, så faldulykker minimeres. *AK kontaktede DRIFT, men der blev i første omgang kun lovet ekstra forlængerledninger, som kunne føres langs væggene ✓.*

- Rumansvarlige sættes på de forskellige laboratorier og diverse rum. *Dette er nu udført ✓.*
- Der blev udtrykt bekymring vedrørende arbejdet i dissektionslab. (ulvelort p.t.). *Vi har fortsat en udfordring med lugten, som kommer rundt forskellige steder i huset. Der er ikke en umiddelbar risiko, men det skal undersøges, hvorfor det sker. Tages med BYG/DRIFT sammen med øvrige ting ✓.*

Side 4/6

Ny arbejdsmiljødrøftelse blev gennemgået:

- SPOT-målinger (fysiske forhold) – *vi er godt i gang.*
- SPOT-måling (psykiske forhold) planlægges i foråret/sommeren 2023 som opfølgning på igangsatte tiltag. *Dette er fælles for ECOS. Vi arbejder desuden med punktet under 5 for Campus.*
- Fra tidsregistrering til tidsallokering. Vi vil evaluere på processen, følge om der skal tages arbejdsmiljømæssige tiltag for at dæmme op for uhensigtsmæssigheder, der kan stresser lige netop i denne sammenhæng. Evt. udarbejdelse af skabelon for registrering af timer? *Dette er fælles for ECOS, og der arbejdes med dette via diverse udvalg og i sektionerne. Men er der fokusområder, vi skal tage stilling til via AMO, så sig endelig til.*
- Arbejdspladsbrugsanvisningerne, inkl. kemisk APV – Processen færdiggøres formentlig i vinteren 22/23. *Beskrives længere oppe i opfølgingslisten.*
- Vores guide for feltarbejde revideres mht. risikovurdering ved alle feltarbejder. Fx ved årlige workshops for særlige risikoområder – videreført fra sidste år. *Jeppes er initiativtager til denne, og vi er startet så småt – bl.a. ved at tilbyde førstehjælpskurser.*
- Sikkerhedsguides for hhv. Silkeborg og Kalø kigges nøje igennem og splittes, så særlige retningslinjer fx om sikkerhed ved flytælling udarbejdes som selvstændig guide i lighed med guide for både. Desuden er der elementer mht. arbejde i vores bygninger, som samles til ny fælles guide for Campus (både kontor og laboratorier). *EVS er startet så småt. Første oplæg var vedlagt indkaldelsen. EVS arbejder videre med input fra bl.a. ILL og forventer at kunne give lidt mere information på kommende møde.*

Fysisk APV-spot måling for 1110 og 1120 er afholdt. De forskellige fokusområder/problemområder blev gennemgået, noget vi selv skal tage os af (bl.a. oprydning), noget som vi skal have hjælp fra BYG/DRIFT til. Listen sendes til JJE for planlægning af møde med BYG.

Ude over det listede på spotmålingen arbejder FS fortsat på at få afsluttet vinduesrenoveringen, hvor vi har mange udeståender, bl.a. vand inden for, døre og vinduer, der ikke kan åbnes. Forsatsruderne er sparet væk/udsat til senere. Det er ærgerligt, for det betyder, at renoveringen ikke har givet forbedret indeklimate.

På listen fra spotmåling står ikke, at vi har en udfordring med mange af gardinerne i 1110 på ovenlysvinduerne. Det blev ikke nævnt, for man åbner sjældent vinduer her om vinteren. Der er en wire til gardinet, som gør det utrygt at lukke vinduet, wiren sidder lige ved lukkeanordning (risiko for fingerskader, for vinduerne er meget tunge).

Fysisk APV-spot måling planlægges for 1130 og 1131 i vinter. Vi vil gerne have lidt flere udeståender på plads, inden vi indsamler.

Nye ting i øvrigt:

- Geværer fra Silkeborg skal placeres på Påskehøjgård? Eller skal vi fortsat have geværerne? *JJE aftaler nærmere med sektionsleder og Lars H.*

5. Psykisk APV / Trivsel

Det er vores opfattelse, at vi er udfordrede på forskellig vis, bl.a. på grund af indflytning, post-corona og de ofte meget stille gange. Vi havde nok forestillet os, at vi nu ved indflytning ”rykkede tættere sammen”, men det faktum, at vi er fordelt i 4 bygninger på mange etager, det splitter os mere, end vi havde regnet med – i nogle af sektionerne. Andre sektioner er rent faktisk rykket tættere sammen, men lukker sig måske mere om sig selv?

Det diskuteredes, hvordan vi kommer videre, og hvad vi gør for opfølgning og klarlægning – ikke mindst aftaler/ideer om, hvordan vi kan gøre det bedre. Det er l. Hvis vi benytter Rambølls spot-måling, så skal vi være opmærksomme på begrænsningerne. En psykisk APV vil i systemet ikke give mulighed for at kunne bede om kommentarer, selvom vi kan udforme 5 spørgsmål selv. Det kunne være workshops i mindre grupper, eller et Google docs spørgeskema, som blev brugt i stedet – vi forventer ikke, det skal være anonyme tilbagemeldinger, for her vil vi anbefale at bruge kanaler som TR eller arbejdsleder ved problemer. Det aftaltes, at FS/JJE vil samle forslag til, hvad vi gerne vil vide mere om, og så gennemgår AMO og aftaler endelig, hvordan information skal indsamles.

Vores fælles arrangement 3. februar bliver forhåbentlig en mulighed, hvor vi netop kan se hinanden på tværs.

Fokusgruppe for trivsel fra Kalø er indtil videre skrinlagt. Vi begynder på en frisk.

Hos Marin Økologi har PEA selvstændigt tænkt sig at tage en diskussion med gruppen – en 100 dages evaluering efter indflytning – for at få en fornemmelse af, hvad der fortsat udfordrer, og hvad der evt. kan justeres på internt i gruppen. Dette også mht. kontorplacering.

6. Arbejdsulykker / nærvedulykker

EVS fortalte om en overbelastningsskade hos en af vore laboranter efter flytning fra Silkeborg. Medarbejderen havde intet fravær, og heldigvis var smerterne væk efter weekenden, hvorfor skaden ikke blev anmeldt.

7. Supplerende arbejdsmiljøuddannelse

Universiteternes arbejdsmiljøkonference afholdtes 19.-20. september 2022. John, Else, Jeppe og Stephan var tilmeldt. Gode præsentationer, og JJE kan absolut anbefale, at man tager med en gang imellem. Konferencen afholdes normalt hvert 1½ år.

Det afholdte førstehjælpskursus beskrives i opfølgningslisten.

8. Eventuelt

EVS er påbegyndt sikkerhedsrundgang for alle nye medarbejdere. Film om sikkerhed på Campus.

Side 6/6

Næste års møder er udsendt efter mødet (vi har udvidet mødet til 2 timer for de to kommende møder, så returnerer vi til 1½ time, når tingene formentlig normaliseres):

Torsdag den 9. marts 2023 kl. 13.00 – 14.30

Til næste møde (eller før):

- Dykning i fjorde og arbejde på søer. *PEA kan evt. fortælle, hvordan det går med processen?*
- Arbejdsmiljømæssig gennemgang af lokaliteterne i Aarhus. *Vi planlægger mindst en årlig gennemgang af alle lokaliteter, når alt er på plads (EVS).*
- Fra arbejdsmiljødrøftelsen: Arbejdspladsbrugsanvisninger – kemisk APV. *Vurdering af arbejdsprocesserne. JJE tager initiativ til at få gang i denne proces. Der indkaldes til møde i februar. Hjælp kan hentes fra AU sikkerhedsrådgiver og/eller Roskilde (ENVS).*
- LAMU har besluttet:
Der skal som minimum være et gyldigt hjerte/lungeredning (HLR) – 4 timers førstehjælpkursus, så snart beredskabet ikke kan forventes fremme inden for normal tid – eller selve feltarbejdet udgør større risici.
Eksempelvis, du arbejder fra båd eller er i et fjernt hjørne af verden/Danmark, du er i et fly. Institutleder eller viceinstitutleder kan afklare eventuelle tvivlsspørgsmål. Det aftales, hvornår nyt kursus afholdes, og hvem der skal med (AMO).
- Hvordan skal AMO se ud for Campus? Valg i starten af 2024. *Beslutninger om ændringer indgives i slutningen af 2023.*
- Forløbet omkring indflytning bør diskuteres – pros/cons. *Vi vil lave en positiv/negativ opsamlingsliste efterfølgende for læring på AU.*
- Stinkske/sugeske: *Har vi nu en god føling med, om alt virker i de tidsrum, vi forventer, husker vi at tjekke sug 3 gange om året? Er der god dialog med DRIFT om det, eller har vi fortsat udfordringer? Har vi konstant udsug på CG med de radioaktive kilder og spritdepotet? (ILL/MVS).*
- Beredskabsøvelser i bygningen planlægges. *Anders Moestrup kontaktes af EVS.*
- Påskehøjgård-udvalg nedsættes. Udvalget skal varetage den daglige drift og de udfordringer, der skal meldes ind og afklares af ECOS/BIO eller BYG. *JJE indkalder til opstartsmøde i det nye år, når medlemmer er fundet.*
- Bygningsudvalg nedsat af BYG med vores deltagelse. *JJE afklarer.*
- Geværer fra Silkeborg skal placeres på Påskehøjgård? Eller skal vi fortsat have geværerne? *JJE aftaler nærmere.*